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INFORMAČNÍ MĚSÍČNÍK 
SPOLEČNOSTI OKD, a.s.Horník

Milé kolegyně, kolegové, zdař Bůh!
Vedení OKD a  odborové organizace 
nedávno podepsaly důležité memoran-
dum, které přináší jistotu a stabilitu pro 
všechny zaměstnance, kteří se budou 
podílet na útlumu Dolu ČSM. I když nás 
čeká ještě bezmála 10 měsíců aktivní 
těžební činnosti, je zřejmé, že se pomalu 
blížíme k závěrečné kapitole hlubinné 
těžby uhlí. Naším cílem je zajistit, aby 
všichni zaměstnanci v období útlumu 
měli jasně dané podmínky a nemuseli 
se obávat o svůj výdělek.

Víme, že technická likvidace dolu 
je složitý a náročný proces, který si 
vyžádá nejen odborné znalosti, ale také 
maximální nasazení. Proto jsme společ-
ně s odbory hledali řešení, jak zajistit 
férové ohodnocení práce i v této etapě. 
Ustanovení memoranda, která budou 
následně převedena do kolektivní 
smlouvy formou dodatku, garantují, že 
případný pokles výdělku bude nahrazen 
novými mzdovými složkami tak, aby byl 
dodržen závazek zachování reálných 
mezd podle kolektivní smlouvy. 

Zároveň chci zdůraznit, že zaměstnan-
ci, kteří zůstanou v pracovním poměru 

až do ukončení útlumu, budou mít nárok 
na odstupné ve výši odpovídající jejich 
průměrnému výdělku před ukončením 
těžby. Je to závazek, který jsme přijali 
s vědomím, že vaše práce a zkušenosti 
jsou pro bezpečný a úspěšný průběh 
likvidace dolu naprosto klíčové. Výše od-
stupného v útlumu při odchodu z důvodu 
organizačních změn činí až 11násobek 
průměrného měsíčního výdělku dle 
počtu odpracovaných let, tedy stejně 
jako nyní. Díky ekonomickým ziskům 
z minulých období máme na tyto náklady, 
tedy na sociální program, vytvořenou 
rezervu ve výši 1,3 miliardy Kč.     

Samotný proces útlumu bude trvat 
přibližně 3 roky a vyžádá si nasazení 
cca 600 kvalifikovaných zaměstnanců, 
přičemž tento počet bude s postupem 
útlumových prací dále klesat. Bude 
zahrnovat technickou likvidaci, uzavření 
důlních děl a následnou rekultivaci 
povrchových prostor. Každý krok tohoto 
procesu musí být proveden bezpečně 
a s maximální pečlivostí, proto je ne-
zbytné, abychom nadále pracovali jako 
jeden tým.

Vedení společnosti bude dál pravidel-
ně komunikovat s odbory a zaměst-
nanci, abychom zajistili realizaci všech 
plánovaných kroků. Pokud budete mít 
k memorandu jakékoli dotazy, neváhejte 
se obrátit na zástupce personálního 
oddělení, případně zástupce odborů. 

I když se blížíme ke konci jedné 
éry, věřím, že duch hornictví v našem 
regionu nikdy nezanikne. Mnozí z vás 
zde pracovali desítky let a zanechali 
v historii OKD nesmazatelnou stopu. 
Na vašich zkušenostech a loajalitě 
budeme stavět i v dalších fázích naší 
činnosti po ukončení těžby. 

Zdař Bůh!
Radomír Štix 

personální ředitel OKD

S udicí vyrůstal 
a dodnes je jí věrný

Předák na třídírně úpravny uhlí nejraději líčí 
na dravce, jako jsou candáti a štiky. Většinu 
úlovků ale pouští zpět do vody.

4 V neděli 30. 03. 2025 
přejdeme na letní čas

Čas se posune o jednu hodinu 
kupředu z 2:00 na 3:00. Noc tak 
bude o hodinu kratší.

Torkretování poprvé 
využito také na čelbě

ZBZS aplikovala plynotěsný nástřik 
k protizáparové prevenci s cílem, co 
nejtěsněji izolovat stařiny porubu 401 204.
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Vedení OKD a odbory podepsaly memorandum, 
zaměstnancům zajistí stávající výdělek i po ukončení těžby 
STONAVA – Vedení těžební společnosti 
OKD a odborové organizace stvrdily 
svými podpisy memorandum, na je-
hož základě budou provedeny změny 
kolektivní smlouvy. Změny zaručí, že 
pracovníkům vybraným k provede-
ní útlumu a technické likvidace Dolu 
ČSM neklesne výdělek ani odstupné, 
na něž mají nárok v případě rozvázání 
pracovního poměru z důvodu organi-
začních změn.

„Současná kolektivní smlou-
va je zaměřena primárně na provoz 
dolu, nikoli na jeho útlum. Pokud by-
chom neprovedli změny, mohl by čás-
ti zaměstnanců, kteří budou vybrá-

ni k provedení útlumu, zejména pak 
důlním pracovníkům, poklesnout vý-
dělek. Pomine totiž důvod k propláce-
ní určitých příplatků, dojde k omezení 
přesčasové práce nebo se sníží před-
pokládaný objem odměn,“ vysvětlil 
personální ředitel OKD Radomír Štix. 

Komplexní proces útlumu vyžadu-
je pečlivé plánování a koordinaci, aby 
byl zajištěn hladký přechod od aktiv-
ní těžby k uzavření a likvidaci dolu. 
Klíčovým aspektem je dostatečný po-
čet zaměstnanců, kteří budou schopni 
provést potřebné útlumové práce. Pro 
období technické likvidace Dolu ČSM 
jich bude OKD potřebovat na 600.

„Abychom tento proces, na je-
hož provedení budeme mít 3 roky, 
úspěšně zvládli, budeme potřebovat 
kvalifikované, ale i motivované za-
městnance. Jako zaměstnavatel tím-
to všem zaměstnancům, kteří zůsta-
nou v pracovním poměru i po dobu 
útlumu, již nyní zaručujeme, že pří-
padný pokles výdělku nahradíme no-
vými mzdovými složkami tak, aby 
byl dodržen závazek zachování reál-
ných mezd podle kolektivní smlouvy. 
Dorovnána bude také výše odstupné-
ho,“ doplnil generální ředitel OKD 
Roman Sikora.
 Pokračování na straně 3

Podpis memoranda mezi vedením OKD a odboráři.
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Úrazů oproti loňsku od počátku roku ubylo, také těch hornických
STONAVA – Ve srovnání se stejným ob-
dobím loňského roku se na Dole ČSM 
v prvních dvou měsících letošního 
roku stalo skoro o polovinu méně re-
gistrovaných i evidovaných úrazů. 
Jak zdůraznil závodní Karel Blahut, 
podstatný byl také úbytek typicky 
hornických újem na zdraví!

Za leden a únor 2025 bylo na stonav-
ské šachtě nahlášeno 29 evidovaných 
a 17 registrovaných úrazů. Vloni děla-
la tato čísla 53, respektive 31 případů. 
„V tomto směru vidím vývoj úrazovosti 
příznivě. Přibývá nám však pocitových 
úrazů jako píchnutí v boku, špatné na-
šlápnutí, vyskočené koleno při zvedání 
z lavičky atd.,“ popsal závodní. 

Podobného rázu byl i jeden ze dvou 
„registrů“ v období od 1. do 12. břez-
na, kdy pracovníka, který má smlou-
vu na dobu určitou, zabolelo rameno. 
Nepříjemně sice vypadal hornický 
úraz na čelbě z prvního víkendu toho-
to měsíce, naštěstí se ale u raziče za-
saženého padající horninou neproká-
zalo vážné poranění a z nemocnice ho 
pustili do domácího léčení.

„Připomínám nutnost dodržovat 
všechna platná pravidla, která jsme si 
nastavili,“ vyzval závodní a upřesnil, 

že to platí při všech činnostech, třeba 
i při otevírání fachu na nářadí. Právě 
při této činnosti totiž také došlo na ša-
chtě k újmě na zdraví.

Nejbezpečněji v únoru na Dole 
ČSM každopádně pracovali v rubá-
ní i na čelbách titíž co  v lednu: rubá-
ňoví z Alpexu s hlavním předákem 
Dariuszem Miedzińskim s vedoucím 
úseku Januszem W. Piełkou a razi-
či téže dodavatelské firmy s hlavním 
předákem Patrykem Holkem a vedou-
cím úseku Pawłem Palejem.

Po delší době se mezi nejlepšími 
v přípravách objevila na druhé příč-

ce kmenová parta, a to parta hlavní-
ho předáka Lukáše Budaye z úseku 
vedoucího Romana Čápa. Třetí byli 
chlapi z Alpexu s hlavním předákem 
Arkadiuszem Lisowskim a vedoucím 
úseku Arkadiuszem Węglarzem.

Vybavování a likvidace v lednu 
ovládli rubáňoví, ovšem ti už začali tě-
žit a do čela se v únoru vrátily původní 
úseky tohoto provozu,konkrétně VaL 
2 vedený Jánem Feberem s hlavním 
předákem Radimem Škutou a VaL 
3 vedený Janem Slovikem s hlavním 
předákem Zbyňkem Kramným.

Pokračování na straně 2

Nově opravený pomník připomněl 130 let 
od neštěstí na jámě Hohenegger
KARVINÁ – Pietní akt při příležitosti 
130. výročí důlního neštěstí na jámě 
Hohenegger se uskutečnil v neděli 16. 
března v Karviné-Dolech. Zúčastnil se 
i ředitel provozu OKD David Hájek, který 
při té příležitosti zdůraznil hornickou 
solidaritu a vyslovil závazek zachovávat 
havířský odkaz v regionu.

Nejprve se konala v kostele sv. Petra 
z Alkantary bohoslužba za 52 horníků, 
kteří v roce 1895 pod zemí zahynuli 
po výbuchu dynamitu. Od něj pak vyšel 
průvod vedený hornickou kapelou 
na hřbitov, kde proběhlo odhalení a vy-
svěcení rekonstruovaného památníku 
obětem.

„Přišli jsme společně vzpomenout 
na oběti neštěstí v karvinském Dole 
Hohenegger, které si v roce 1895 
vyžádalo 52 lidských životů. Tento den 
se vepsal černým písmem do života 
desítek rodin, kterým se domů nevrátil 
táta, manžel, syn, po nichž navždy 
zůstalo prázdné místo. Dnešek byl a je 
ale smutným mementem i pro celou 
havířskou komunitu. Tehdy, i dnes 
po 130 letech. Některé věci se totiž ne-
mění. Havíři jsou stále parta, která při 
sobě drží za všech okolností. Ani dnes 
neváhají přijít kamarádovi na pomoc 
a nasadit při tom svůj život. Každé důlní 
neštěstí, při němž zahyne člověk, proto 

vnímají velmi citlivě,“ pronesl Hájek.
Zmínil, že právě na hornictví vyrostl 

náš kraj a díky němu se rozvíjela celá 
naše země. „Proto bychom nikdy neměli 
zapomenout na ty, kdo hornickému 
povolání zasvětili svůj život, nebo 
dokonce, jako v tomto případě, přinesli 
oběť nejvyšší. 

Pokračování na straně 2

Nejbezpečněji pracující na Dole ČSM za únor.
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Renovovaný pomník obětem důlního 
neštěstí.
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Přípravy už vyrazily polovinu půlroční  
metráže, fedrunk v rubání se  rozjíždí

HORNÍ SUCHÁ – Čelboví na stonav-
ské šachtě měli za sebou po led-
nu a únoru už 50 procent metráže 
stanovené na první letošní polole-
tí. Vybavovači zvládli poslední in-
stalace nových porubních kapacit 
v urychlených termínech. Teď se už 
čeká jen na to, aby horníci z rubání-
podali očekávané výkony!

„Za první dva měsíce máme 
1 437 metrů nových důlních děl 
a jsme o 218 metrů nad business 
plánem,“ okomentoval situaci vý-
robně-technický náměstek Petr 
Škorpík. K lednovým 795 metrům 
přidali čelboví v únoru dalších 642 
metrů, čímž o 106 metrů překona-
li jak technický režim, tak business 
plán.

7 limitních výkonů, kdo měl 
pracoviště, splnil
Vedoucí provozu příprav Petr Glas 
k tomu poznamenal, že 7 z 9 kolek-
tivů si sáhlo v minulém měsíci na li-
mitní výkony. „Ty 2 zbývající nemě-
ly kde razit. Tibor Pavlík skončil 
na okruhu výdušné chodby poru-
bu 400 004 a Tomasz Figura dodě-
lal prorážku ve 32. sloji. V únoro-
vém harmonogramu už pro ně ne-
byla pracoviště, “ upřesnil.

Únor znamenal konec pro kolek-
tiv hlavního předáka Arkadiusze 
Lisowskiho z úseku Alpex vedené-
ho Arkadiuszem Węglarzem. Došlo 
k posílení ražeb na okruhu poru-
bu 300 215 sloučením part Tibora 
Pavlíka a Romana Kadlece a dopl-
nění party Marka Noworyty o dvě 
osádky, aby mohly v úseku Adriana 
Firly obě ražby najet na totální non-
stop. „Čím dříve budou hotovi, tím 
lépe, protože přes léto bude méně 
lidí na vybavování,“ podotkl výrob-
ně-technický náměstek.

Nejbližším obfáraným blokem 
bude 402 204, kde jsou kolektivy 
hlavních předáků Vladimíra Slíže 
a Lukáše Budaye z úseku vedeného 
Romanem Čápem. „Tam budeme 
bojovat o termín stavební připra-
venosti okolo velikonočních svát-
ků. Na ten porub budou čekat důl-

ně-technické služby, které budou 
po ukončení prací na instalaci po-
rubu 320 201/1 kompletně volné,“ 
uvedl Škorpík. 

Další porub zkolaudovali 
o půl měsíce v předstihu
K nasazení vybavovačů výrobně-
technický náměstek konstatoval, 
že všechny práce na 3 nových blo-
cích dokázali mít hotové v pod-
statě vždy za půldruhého měsí-
ce. „Díky tomu, že měli k dispozi-
ci dostatečný počet lidí a všechno 
se podařilo výborně zorganizovat, 
tak jsme začali těžit v porubech 
463 202 i 400 004 dříve. Tento mě-
síc kolektiv vybavování a likvida-
ce s hlavním předákem Radimem 
Škutou z úseku vedoucího Jana 
Febera finišuje ve spolupráci s ru-
báňovým kolektivem hlavního pře-
dáka Romana Badury, dodavate-
li z Carbokovu a Bastavu na insta-
lačce porubu 320 201/1, který jsme 
kolaudovali o 14 dní dříve,“ popsal 
Škorpík. Badurovi horníci z úse-
ku Rostislava Riedla budou mít vý-
jezd z prorážky komplikovaný, ale 
na přelomu března a dubna už by 
měli normálně fedrovat.

Od dubna půjdou režimy 
v těžbě nad 100 kilotun
V únoru nafedroval Důl ČSM cel-
kem 47 tisíc tun, což představo-
valo dosažení technického režimu 
i business plánu na 100 procent. 
„Stoprocentně plníme za oba první 
měsíce letošního roku, máme nako-
páno 55 tisíc tun z letošních očeká-
vaných 1 145 tisíc. Březnový režim 
byl nastaven na 79 kilotun a v dal-
ších měsících už budeme těžit přes 
100 kilotun,“ vzkázal výrobně- 
technický náměstek.

Od března se podle něj jako máv-
nutím kouzelného proutku změnily 
k lepšímu podmínky ve stěně 463 202 
kopané horníky z Alpexu s hlavním 
předákem Dariuszem Miedzińskim 
z úseku vedoucího Janusze W. Piełky. 
Mocnost mírně narostla, kámen 
změknul a začalo se cyklovat.  

Právě v porubu 463 202 doká-
zali minulý měsíc podat výsled-
ky prakticky jen v bezpečnosti, ji-
nak měli těžké podmínky při roz-
jezdu, značnou tvrdost kamene 
v počvě i ve stropě a s tím souvi-
sející nemalou poruchovost na do-
bývacím kombajnu (zejména elek-
trického rázu). „Také proto nedo-
sáhli ani na technický režim, natož 
na limitní výkon,“ sdělil vedou-
cí provozu rubání Roman Janulek. 
Miedzińskiho osádky nakopa-
ly 32 108 tun při postupu porubní 
fronty o 63,5 metru.

S těžkými podmínkami po vý-
jezdu z prorážky bojovala rovněž 
parta hlavního předáka Kamila 
Turoně z úseku vedeného Davidem 
Mairkou ve stěně 400 004. V únoru 
hlásila jen 2 018 tun a ujetí 3,9 met-
ru směrné délky porubu. Třetí a po-
slední rubáňový kolektiv s hlav-
ním předákem Romanem Badurou 
z úseku vedeného Rostislavem 
Riedlem minulý měsíc asistoval 
provozu DTS při překlizu technolo-
gie z dokopaného bloku 300 201/3 
do nového porubu 320 201/1.

Z OKD

Kolektiv hlavního předáka Romana 
Kadlece z úseku vedoucího Adriana Firly 
na čelbě 402 244/P vyrazil 67 metrů 
při průměrném postupu 3,35 metru 
denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
17,63 centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Vladimíra Slíže 
z úseku vedoucího Adriana Firly na čelbě 
402 244 vyrazil 78 metrů při průměrném 
postupu 3,90 metru denně, čemuž od-
povídal čelbový výkon 20,53 centimetru 
na raziče a směnu.
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Kolektiv hlavního předáka Patryka Holka 
z úseku Alpex vedoucího Pawła Paleje 
na čelbě 463 224/1 vyrazil 118 metrů 
při průměrném postupu 4,72 metru 
denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
27,76 centimetru na raziče a směnu.

Kolektiv hlavního předáka Arkadiusze 
Lisowskiho z úseku Alpex vedoucího 
Arkadiusze Węglarze na čelbě 402 224 
vyrazil 61 metrů při průměrném postupu 
3,05 metru denně, čemuž odpovídal 
čelbový výkon 17,94 centimetru na raziče 
a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Marka 
Noworyty z úseku vedoucího Adriana 
Firly na čelbě 300 235 vyrazil 109 metrů 
při průměrném postupu 5,45 metru 
denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
28,68 centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Lukáše 
Budaye z úseku vedoucího Romana Čápa 
na čelbě 463 244/1 vyrazil 48 metrů 
při průměrném postupu 2,40 metru 
denně, čemuž odpovídal čelbový výkon 
12,63 centimetru na raziče a směnu. 

Kolektiv hlavního předáka Waldemara 
Paśika z úseku Alpex vedoucího Bodgana 
Bajaczyka na čelbě 300 255 vyrazil 
106 metrů při průměrném postupu 
4,24 metru denně, čemuž odpovídal 
čelbový výkon 24,94 centimetru na raziče 
a směnu.

Nově opravený pomník připomněl 130 let 
od neštěstí na jámě Hohenegger
Dokončení ze strany 1

Jako patriot tohoto kraje, který v hor-
nictví pracuje celý život, mám radost, 
že nezapomínáme. Důkazem toho je 
i dnešní pietní akt a pomník, který se 
díky iniciativě lidí z našeho hornického 
regionu podařilo takto krásně opravit 
a obnovit.

Hájek za těžaře slíbil, že kvůli všem, 
kdo hornictví zasvětili život, i kvůli těm, 
jež dobývají uhlí stovky metrů pod zemí 
až do dneška, bude OKD pomáhat 
udržovat hornické tradice živé. „A to 
i poté, co dopíšeme více než 200letý 
příběh černého uhlí a hornické řemeslo 
se stane minulostí,“ dodal.

David Hájek (vlevo vzadu) s účastníky pietního aktu.
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Úrazů oproti loňsku od počátku roku 
ubylo, také těch hornických
Dokončení ze strany 1

Ostatní ve skupině A nepřekvapili, 
chlapi z Carbokovu – vybavování a likvi-
dace s předákem Andrzejem Nowackim 
a vedoucím Antonem Lančaričem 
už řadu měsíců před sebe nikoho 
nepustili! Ostatní ve skupině B byli také 
stejní, a to pracovníci úseku centrál-
ní dopravy ČSM-Sever s předákem 
Petrem Minaříkem a vedoucím Radkem 
Szarowskim.

K bezpečnosti na stonavské šachtě 
závodní Blahut doplnil, že proběhlo 
fárání báňského úřadu zaměřené 
na protiotřesovou prevenci, s dob-
rým výsledkem.  Kontroly ale končit 
nebudou, na následující období byly 
avizovány prověrky na větrání, stav 
čeleb, očekávají se i kontroly na protizá-
parovou prevenci či předcházení zapá-
lení metanu jiskrou od řezných orgánů 
dobývacích a razicích kombajnů.

HBZS bilancovala loňské zásahy  
na stonavské šachtě
OSTRAVA – Jen 4 výjezdy plné důlní 
pohotovosti měla na Důl ČSM minulý 
rok Hlavní báňská záchranná stanice 
(HBZS) z Ostravy. Informoval o tom její 
hlavní mechanik Jaroslav Provázek.

„Vloni jsme pro OKD uskutečnili 
celkem 157 výjezdů naší pohotovosti. 
Z tohoto počtu bylo 68 na lokalitu Jih 
a 89 na lokalitu Sever. Dle jednotlivých 
událostí zasahoval lékařský výjezd 
při úrazech a náhlých onemocněních 
ve 121 případech, kdy ošetřil celkem 
140 postižených,“ vypočetl Provázek.

Kompletní výjezd byl na šachtu Jih 
na čelbu 402 240/3 v lednu, kdy došlo 
k vyjetí horniny do profilu důlního díla 
a zranění 3 pracovníků, pak v únoru 
na Sever na čelbu 320 221/3 k úrazům 3 
razičů, v březnu na Jih, kde HBZS proved-
la u požáru průzkum, lokalizaci ohniska, 
hašení přímým zásahem a zahlídkování 
oblasti překopu 540 23. V říjnu byl 
výjezd plné důlní pohotovosti opět na Jih, 

kde na překopu 4615 ošetřovala horníka 
zasaženého strojním uzlem.

„Dále vyjížděla HBZS Ostrava ve 32 
případech ke geomechanickým jevům 
s energií vyšší než 105 J, a to jako pre-
ventivní opatření ke zvýšení bezpečnos-
ti,“ doplnil hlavní mechanik.

Ze štreky do stěny? Normálka,  
řekl bývalý čelbový hlavní předák
STONAVA – Druhým letošním limitním vý-
konem se Arkadiusz Lisowski posledním 
únorovým dnem rozloučil jak s klasickou 
razicí technologií, tak i provozem pří-
prav. Od března se stal se čtyřmi kolegy 
ze svého bývalého kolektivu součástí ru-
báňové party Alpexu hlavního předáka 
Dariusze Miedzińskiego z úseku Janusze 
W. Piełky.

„Rozdíl? Nic podstatného, ve stěně 
jsem už předtím taky nějakou dobu 
pracoval,“ popsal změnu Lisowski, 
který, ač polský horník, doma ve vlasti 
fáral jen 3 měsíce na šachtě KWK 
Morcinek v Kaczycích sousedící přes 
hranici s Dolem ČSM ve Stonavě. 
„28 let ale fárám tady v Česku v OKD,“ 
řekl.

Lisowski se jako zkušený čelbový 
osvědčil na Dole ČSA, kde dělal jak 
směnového, tak i hlavního předáka 
kolektivu. Partu vedl také na Dole ČSM, 
která závěrečné 2 měsíce razila v oblasti 
40. sloje s vrtacím vozem VVH 1-U a na-
kladačem NSU 1-E. V lednu Lisowskiho 
parta postoupila o 60, v únoru o 62 
metrů, načež byla rozpuštěna.

„Poslední čelba? Dobré podmínky, 
lidi fungovali, jak měli, metry se jely, 
limit byl,“ uvedl bývalý hlavní předák, 
který teď začal své hornické zkuše-
nosti uplatňovat v porubu 463 202 
v Miedzińskiho kolektivu. A že je jich 
tady vzhledem k těžkým podmínkám 
zapotřebí! „Jinak normální havířská 
práce,“ dodal Lisowski.

Ilustrační foto.
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Torkretování potřetí, tentokrát 
měla metoda premiéru na čelbě
STONAVA – Ražená úvodní třída budou-
cího porubu 402 204 byla první čel-
bou, na které závodní báňští záchra-
náři stonavské šachty aplikovali ply-
notěsný nástřik na protizáparovou 
prevenci. Takzvané torkretování, jak 
uvedl v rozhovoru hlavní četař z loka-
lity Jih Petr Přikryl, se předtím osvěd-
čilo v oblasti porubu 402 202 i na pře-
kopu 540 23.

Připomeňme si, o co tady  jde.
Je to vlastně těsnění celého profilu 
důlního díla pomocí nástřiku betono-
vou směsí, která není na rozdíl od che-
mických hmot dříve používaných 
na izohrázky nebo na dotěsňování vý-
lomů plynopropustná a paropropust-
ná. Tento způsob asanace chodby za-
mezuje pronikání ovzduší ze stařin 
a unikání nebezpečných plynů a dal-
ších škodlivin do důlního prostředí, 
ve kterém se nacházejí lidé. Protože 
je torkret zároveň těsný, dosahujeme 
tím účinnější inertizace izolovaných 
prostor při menší spotřebě dusíku.

Už první použití se více než 
osvědčilo?
Je to tak, co máme vyzkoušeno od po-
rubu 402 202 a potom i překopu 
540 23, což byla štreka pro hlavní od-
těžení z porubu 402 202, je,  lidově ře-
čeno, bomba. Díky polypropyleno-
vým vláknům uvnitř té směsi to drží 
a nepraská. Je to kvalitní a nepadá 
to na hlavu. Pět deset let nazpět jsme 
museli do betonu na nástřik přimí-
chávat vlákna, aby za něco stál. U tor-
kretu, když se to rozebírá, je potřeba 
přinejmenším sbíječky.

Jak nástřik děláte, kolik 
spotřebujete?

Elektrické čerpadlo nám žene su-
chou betonovou směs přes hadici ba-
grovku do pistole vpředu, kde si pou-
štíme vodu a můžeme regulovat tlak. 

Blíže ke štusu stříkáme méně a naho-
ru do čtyř metrů do stropu potřebu-
jeme vody více. Spotřeba? Pytle jsou 
30kilové a na celý ten profil, na čty-
ři metry a dva dny nástřiku, máme  

14–16 palet. Jsou toho tuny! Aby nám 
to pořádně zatuhlo, chodí tam chlapi 
z Carbokovu ten nástřik ráno zkrápět 
vodou.

Kde se torkretuje teď?
Momentálně jsme na první postupu-
jící čelbě 402 224, což bude úvod po-
rubu 402 204. Razil ji polský doda-
vatelský kolektiv s hlavním předá-
kem Arkadiuszem Lisowskim a teď 
tam je kmenový kolektiv hlavního 
předáka Lukáše Budaye. Torkretovat 
jsme začali, když se čelba dostala pod 
výrub vrchní lávky, s cílem co nejtěs-
něji izolovat stařiny porubu 401 204. 
Vyplňovalo se to nejdříve Ekoflexem, 
instalovaly se piky – dusíkovod – 
o průměru 50 milimetrů, kterými na-
pouštíme dusík, a díky torkretu bude 
inertizace účinnější. Torktet je od štu-
fy 6 po štufu 36 a až se to dorazí a nový 
blok bude připravený, uděláme asa-
naci i od štuf 0 po 6 a zatorkretujeme 
i celý kříž. Potom se rozhodne, jestli 
budeme v oblasti torkretovat dále.

Vedení OKD a odbory podepsaly memorandum, 
zaměstnancům zajistí stávající výdělek 
i po ukončení těžby 
Dokončení ze strany 1

Ustanovení memoranda budou ná-
sledně převedena do kolektivní smlouvy 
formou dodatku. Všem zaměstnancům, 
kteří zůstanou v pracovním poměru 
i po dobu útlumu, tak dává jistotu 
zachování aktuálního výdělku a také 
nároku na odstupné ve výši, která by 
jim náležela při odchodu z důvodu orga-
nizačních změn v době ukončení těžby. 

Výše odstupného činí až 11násobek 
průměrného měsíčního výdělku dle 
počtu odpracovaných let.

„Tento společný krok umožní 
zaměstnance motivovat a spravedlivě 
odměňovat i po ukončení dobývání uhlí 
a zároveň zajistit kontinuitu a bezpeč-
nost všech útlumových prací,“ uvedl Jiří 
Waloszek, předseda Sdružení hornic-
kých odborů.

Z OKD

Hlavní četař Petr Přikryl
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Dopravní přestupky u autobusových zastávek před severní lokalitou stonavské šachty.
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Torkretování důlního díla.

Směs k nástřiku žene elektrické čerpadlo.

Co přináší memorandum o změnách v kolektivní 
smlouvě OKD v souvislosti s útlumem?

Ptá se Jiří Waloszek, předseda Sdružení hornických odborů (SHO), odpovídá 
Radomír Štix, personální ředitel OKD.

Můžete vysvětlit zaměstnancům, 
proč bylo nutné uzavřít memorandum 
o změnách v kolektivní smlouvě?
Stávající kolektivní smlouva byla pri-
márně koncipována pro provoz dolu, ne 
pro období jeho útlumu. Pokud bychom 
neupravili její podmínky, mohlo by 
dojít k poklesu výdělku zaměstnanců, 
zvláště těch pracujících v podzemí. 
Memorandum proto stanovuje opatře-
ní, která zajistí zachování jejich příjmů.

 Jaký pokles příjmů by mohl nastat, 
pokud by se kolektivní smlouva 
nezměnila?
Podle našich odhadů by se jednalo 
o průměrný pokles ve výši 13 %. 
Největší dopad by pocítili dělníci v dole 
a tarifní TH zaměstnanci v podze-
mí. Na povrchu by byl pokles méně 
znatelný.

Jak konkrétně zajistíte zachování 
reálného výdělku?
Memorandum zavádí nové motivační 
složky mezd. Například zaměstnanci 
dostanou prémie za splnění technic-
kých cílů likvidace dolu, konkrétně 
za dodržení časového harmonogramu 
nebo materiálových nákladů útlumu. 

A jak to bude s odstupným při odchodu 
z důvodu organizačních změn?
Zaměstnanci, kteří zůstanou v pra-
covním poměru v průběhu útlumu, 
budou mít následně nárok na odstupné 
ve výši, která odpovídá jejich průměr-
nému výdělku před ukončením těžby. 
Výše odstupného v útlumu při odchodu 
z důvodu organizačních změn činí až 
11násobek průměrného měsíčního 
výdělku dle počtu odpracovaných let, 
tedy stejně jako nyní. Kromě odstupné-
ho budou mít zaměstnanci odcházející 
z důvodu organizačních změn, pokud 
v OKD odpracovali alespoň 2 roky, ná-
rok také na tzv. příspěvek ke zmírnění 
sociálních dopadů. Příspěvek bude či-
nit 8 000 Kč měsíčně v případě důlních 
pracovníků a 5 300 korun měsíčně pro 
zaměstnance, kteří vykonávali práci 

převážně mimo podzemí, a to v zá-
vislosti na počtu odpracovaných let, 
případně místě výkonu práce s dobou 
vyplácení v délce 3 až 60 měsíců.

Můžou mít zaměstnanci v útlumu 
jistotu, že zůstanou peníze na odstup-
né i pro ně?
Samozřejmě. Jak zaměstnanci, kteří 
budou končit pracovní poměr z důvodu 
organizačních změn v průběhu letošní-
ho roku nebo na začátku roku příštího, 
tak ti, kteří zůstanou na útlum, můžou 
být v tomto ohledu klidní. Díky eko-
nomickým ziskům z minulých období 
máme na tyto náklady, tedy na sociální 
program, vytvořenou rezervu ve výši 
1,3 miliardy Kč.   

Jaký je další postup po podpisu 
memoranda?
Nyní bude vytvořena pracovní skupina 
složená ze zástupců zaměstnavatele 
a odborů, která připraví velký dodatek 
ke kolektivní smlouvě. Ustanovení 
memoranda budou tedy následně 
převedena do kolektivní smlouvy for-
mou dodatku. Naším společným cílem 
je zajistit spravedlivé podmínky pro 
všechny zaměstnance během celého 
procesu útlumu.

Jak bude vypadat proces technické 
likvidace dolu a kolik zaměstnanců se 
ho zúčastní?
Proces potrvá přibližně 2 roky 
a 8 měsíců a bude se ho účastnit 
cca 600 zaměstnanců. Tento počet 
bude s postupem útlumových prací 
dále klesat. Abychom tento složitý 
proces zvládli, budeme potřebovat 
nejen kvalifikované, ale i motivované 
zaměstnance.

Jak to bude s platností sociálního 
programu?
Sociální program, který byl dohodnut 
v roce 2022, skončí po ukončení útlu-
mu. Nebude se už vztahovat na žádné 
nové aktivity společnosti po ukončení 
těžby.

Stání na zastávkách autobusů může skončit pokutou od policie
STONAVA – Celou galerii dopravních 
přestupků zdokumentovali pra-
covníci odboru ochrany a kontroly 
společnosti OKD u severní lokality 
Dolu ČSM při jediné kontrole dění 
na zdejších komunikacích. 

„Takhle to vypadalo ve středu 6. 
března okolo 13:45, auta stála u za-
stávek autobusů na ČSM-Sever, 
kde je po obou stranách silnice 
značka zákazu zastavení. Řidiči 
tady očividně čekali na kolegy, kte-
ré brali do svých aut jako spoluces-
tující,“ komentoval situaci vedou-
cí odboru ochrany a kontroly Jan 
Jurásek.

Upozornil, že pro zachování 
bezpečnosti silničního provozu 
bude nyní  v případě porušení pra-
videl volána Policie ČR. „Ta bude 
přestupky na místě řešit bloko-
vým řízením, tedy pokutami,“ do-
dal Jurásek.
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Extraliga nejlepších rubáňových a přípravářských kolektivů
ÚNOR 2025

Rubání 

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba     (t) tuny / 

den

odrubaná plo-
cha za den     (m2/ 

den)

rub. výkon 
     (t/hl/sm)

denní
postup     (m) kombajn, výztuž

1. ALPEX_ Miedziński(463202/) Pielka 32108 1147 448.8 29,457 2,27 SL 300, DBT 1300/3100

2. Turoň(400004/) Miarka 2018 621 130.8 8,497 1,20 SL 300, Fazos 15/33, Fazos 17/37

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba     (m) m / d čistý výlom/den

     (m3/den)
čelbový výkon      
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Holek(463224/1) Palej 118,00 4,72 119,89 27,76 MR 340X-Ex SANDVIK C01

2. Noworyta(300235/) Firla 109,00 5,45 137,34 37,98 AM-50/132 D05

3. ALPEX_Pasik(300255/) Bajaczyk, Ing. 106,00 4,24 96,25 24,97 AM-50/132 C01

4. Kadlec(402244P/) Firla 67,00 3,35 84,09 21,75 AM-50/132 D01

5. ALPEX_Figura(320261/3P) Palej 32,00 4,00 62,40 23,53 AM-50/132 D02

6. Pavlík(400044/) Čáp 23,00 4,60 110,86 32,39 AM-50/132 C04

Přípravy – klasické technologie 

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba
     (m) m / d čistý

výlom/den     (m3/den)
čelbový 

výkon     (cm/hl/sm) typ zařízení

1. Slíž(402244/) Firla 78,00 3,90 98,28 24,62 VVH-1U D01, NSU-1E C02

2. ALPEX_Lisowski(402224/) Weglarz, Ing. 61,00 3,05 69,24 17,94 VVH-1U C01, NSU-1E C01

3. Buday(463244/1) Čáp 48,00 2,40 57,36 16,49 VVH-1U K01, D 1131 HAUSHERR,NOELL C02

LEDEN – ÚNOR 2025

Rubání

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba (t) tuny / den odrubaná plocha za den 

(m2/ den)
rub. výkon 
 (t/hl/sm)

denní
postup (m)

1. ALPEX_ Miedziński Pielka 32108 1147 448.8 29,457 2,27

2. Turoň Miarka 2018 621 130.8 8,497 1,20

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba (m) m / d čistý výlom/den
 (m3/den)

čelbový výkon 
 (cm/hl/sm)

1. ALPEX_Holek Palej 245,00 4,45 112,68 26,20

2. Noworyta Firla 212,00 5,05 127,20 35,57

3. ALPEX_Pasik Bajaczyk, Ing. 189,00 3,78 81,36 22,33

4. Kadlec Firla 144,00 3,89 92,69 26,42

5. ALPEX_Figura Palej 132,00 3,47 54,19 20,43

6. Pavlík Čáp 105,00 4,38 100,65 26,76

Přípravy – klasické technologie

Pořadí kolektiv vedoucí úseku ražba  (m) m / d čistý
výlom/den (m3/den)

čelbový 
výkon (cm/hl/sm)

1. Slíž Firla 158,00 3,85 96,92 23,58

2. ALPEX_Lisowski Weglarz, Ing. 121,00 3,03 68,67 17,79

3. Buday Čáp 71,00 2,37 60,75 16,32

4. ALPEX_Staszewski Bajaczyk, Ing. 60,00 2,31 53,31 13,65

Hlavní předák na třídírně: 
S udicí vyrostl a je jí věrný
ALBRECHTICE – Je to můj život, říká 
Marian Wawrzacz, když sedá na bře-
hu, nejčastěji Těrlické přehrady, 
a nahazuje udici. Rybaření totiž pro-
vází současného hlavního předáka 
na třídírně úpravny uhlí Dolu ČSM 
takřka od plenek.

„Jsem ze tří sourozenců, a když 
jsem se narodil, táta začal v té době 
na odreagování chytat ryby. A já 
začal chodívat s ním,“ vzpomíná 
Marian. Rybářský lístek má od chvíle, 
kdy se naučil psát, aby se pod něj 
podepsal.

Dnes je, což je pro podobné nad-
šence povinnost, členem rybářského 
svazu, konkrétně v Havířově, pod nějž 
spadá taktéž jeho nejoblíbenější revír 
na Těrlicku. „Jsem sportovním rybá-
řem, který úlovky většinou pouští. 
I když na Vánoce si něco nechám, ale 
ne kapra, toho nejím, jen candáta,“ 
pokračuje.

Právě na dravce jako candáty 
a sumce, líčí Marian s oblibou. 
„Chytit kapra? Hodíš kukuřici do vody 
a kapr sám přijede. Candát je opatr-
nější a sumec, to je už velmi chytrá 
ryba. Tu jen tak neoblafneš, je maza-
ná a nebere tak často,“ říká. Sumce, 
ty pouští všechny, však se také 

dvoumetrový kousek vůbec k jídlu 
nehodí, je prý jako guma. „A byla by 
škoda ho zabíjet,“ upozorňuje rybář.

Na trofejní sumce se nicmé-
ně chystá s partou kamarádů 
do Španělska, na desetidenním 
výletě na vyhlášené přehradě Rancho 
Rio Ebro u města Mequinenza 
plánují chytat přímo z plovoucí lodě 
za pomoci echelonu (sledujícího život 
pod hladinou) a na jedinou udici. „Je 
to můj první takový výlet, chci strávit 
na vodě co nejvíce času,“ konstatuje 
Marian.

Jak přiznává, dnes už nemá tolik 
času být u vody s udicí. Nejen kvůli 
práci, ale i rekonstrukci bydlení. „Jak 
to vyjde, snažím se alespoň hodinku 
dvě posedět a povláčet, čili lovit 
dravce na umělé nástrahy,“ říká 
zaměstnanec OKD, který nikdy 
v životě nefáral. V revíru pracuje 
od roku 1996 celou dobu na úpravně 
uhlí, nejprve na Darkově (předákoval 
na odkamenění, pod sebou měl 60 
lidí) a nyní na ČSM (vede partu 20 
pracovníků třídírny).

„Na šachtě byl i bratr Robert 
u záchranky a švagra Láďu Choduru 
mám stále v důlní dopravě. Oba jsou 
taky rybáři,“ uzavírá Marian.

Lidé z OKD, jak je neznáte

Pomozte nám tvořit tuto rubriku! Máte zajímavého nebo neobvyklého koníčka, 
dokázali jste něco výjimečného a chcete se o to podělit? Nebo máte tako-
vého parťáka? Napište na barbora.cerna-dvorakova@okd.cz nebo zavolejte 
na 606 774 346.

Liga bezpečnosti
OCENĚNÍ ZA PROVOZ BEZ ÚRAZŮ – ÚNOR 2025

kategorie pořadí Úsek předák
RUBÁNÍ 1 Rub Alpex Miedzinski

PŘÍPRAVY

1 Alpex Holek
2 Př Buday
3 Alpex Lisowski
4 Př Noworyta
5 Př Kadlec
6 Alpex Figura
7 Př Slíž

VYBAVOVÁNÍ 
A LIKVIDACE

1 Úsek  VaL 2 VÚ Feber

2 Úsek  VaL 3 Slovík

kategorie pořadí Úsek

OSTATNÍ -  
skupina A

1 Carbokov - VaL
2 Úsek slaboproud
3 Úsek centrální údržby
4 Úsek přípravy 4
5 Úsek větrání a klimatizace
6 Úsek hydrauliky 7
7 Úsek trhacích prácí
8 Úsek degazace a vrtů

OSTATNÍ -  
skupina B

1 Úsek centrální dopravy ČSM Sever
2 Úsek centrálního odtěžení
3 Dubos-plenění, zmáhání a přib.
4 Úsek elektro - provoz
5 Úsek svislé dopravy ČSM-Sever
6 Úsek svislé dopravy ČSM-Jih
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Marian Wawrzacz ve svém živlu, ryby chytá od dětství.

Nejraději chytá dravé ryby, s nimiž se to musí umět.

Trofejní úlovek předáka třídírny na úpravně Dolu ČSM.
PLNĚNÍ LIMITNÍCH VÝKONŮ V ROCE 2025 – PŘÍPRAVY

Kolektiv body leden únor březen duben květen červen červe-
nec srpen září říjen listo-

pad
prosi-

nec CELKEM

Vl
as

tn
í

Noworyta 2,0 103 109 2
Slíž 2,0 80 78 2
Buday 1,0 48 1
Kadlec 2,0 77 67 2
Pavlík 1,0 82 1

D
od

av
at

el
é Lisowski 2,0 60 61 2

Holek 2,0 127 118 2
Figura 0
Pasik 2,0 83 106 2
Staszewski 0

CELKEM 7 7 14

29  limitní výkon nad 105 % (0,5 bodu); 29  limitní výkon nad 110 % (1 bod);     přihlášen k limitnímu výkonu;  splnění limitního výkonu; 51  Hodnota v metrech

RUBÁNÍ

Kolektiv body leden únor březen duben květen červen červe-
nec srpen září říjen listo-

pad
prosi-

nec CELKEM

Vlastní
Badura 0
Turoň 0

Dodavatelé Miedziński 0
CELKEM 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0

20 000 limitní výkon nad 105 % (0,5 bodu); 20 000  limitní výkon nad 110 % (1 bod);     přihlášen k limitnímu výkonu;  splnění limitního výkonu; 51 879  Hodnota v tunách

LEDEN– ÚNOR 2025

kategorie pořadí Úsek předák
RUBÁNÍ 1 Rub Alpex Miedzinski

PŘÍPRAVY
1 Alpex Holek
2 Alpex Figura
3 Př Noworyta

VYBAVOVÁNÍ 
A LIKVIDACE

1 Rub Alpex Miedzinski
2 VaL 2 VÚ Feber

OSTATNÍ -  
SKUPINA A

1 Carbokov - VaL
2 Úsek slaboproud

OSTATNÍ -  
SKUPINA B

1 Úsek centrální dopravy ČSM-Sever

2 Úsek centrálního odtěžení
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Manipulace s břemeny? I ta menší mohou způsobovat velké problémy!

STONAVA – Újmy na zdraví při zvedání 
těžkých břemen – hajcmanových ob-
louků, rovin, strojních dílů a podob-
ně – představovaly za letošní první 2 
měsíce 20 % všech pracovních úra-
zů v OKD. Na manipulaci s materiá-
lem se proto zaměřilo aktuální pouče-
ní BOZP, a to pod heslem: „I malé bře-
meno může způsobit velké problémy!“

„V loňském roce byla manipulace 
s břemeny společně s pocítěním ná-
hlé bolesti druhou největší skupinou 
pracovních úrazů. Patřil k ní každý 
pátý případ,“ informoval vedoucí od-
boru bezpečnosti Břetislav Pukowski. 
Upozornil, že stejný trend pokračuje 

i tento rok! Nejčastěji se lidem v reví-
ru přihodily blokády bederní páteře, 
utržení svalů, šlach, případně poško-
zení menisků kolenních kloubů.

„Proti poškození zdraví při ruční ma-
nipulaci s břemeny je nutno dodržo-
vat preventivní opatření. Nelze-li ruční 
manipulaci  nahradit vhodnými tech-
nickými prostředky, je potřeba ji řešit 
s ohledem na hmotnost, četnost, tvar 
a úchopové možnosti,“ uvedl Pukowski. 
Vznikly na to i tabulky s nejvyššími pří-
pustnými hygienickými limity. Pro 
hmotnost ručně manipulovaného bře-
mene mužem při občasném zvedání 
a přenášení je to 50 kilogramů (u žen 

20 kg), při častém zvedání a přenášení 
je limit 30 kg (u žen 15 kg). Hygienický 
limit pro hmotnost ručně manipulova-
ného břemene mužem v sedě je stano-
ven na 5 kg (u žen 3 kg). Pro celosměno-
vou kumulativní hmotnost ručně mani-
pulovaných břemen mužem v 8hodino-
vé směně pak 10 000 kg (u žen 6 500 kg). 

„Občasným zvedáním a přenášením 
břemene se rozumí přerušované zvedá-
ní a přenášení břemene nepřesahující 
souhrnně 30 minut v průměrné 8hodi-
nové směně. Časté je tedy nad 30 minut 
za směnu,“ vysvětlil vedoucí odboru 
BOZP. Připomenul také hlavní zásady 
pro ruční manipulaci s břemeny: 

 � Seznam se s břemenem a prostředím 
a zhodnoť všechna rizika  z hlediska 
rozměru, tvaru, hmotnosti, umístění 
těžiště, možnosti uchopení, vlastností 
povrchu, obsahu břemene (například 
chemická látka), směru a vzdálenosti 
přemisťování  a podle toho zvol správ-
ný způsob zacházení s břemenem 
(jednotlivec, dvojice, více zaměstnan-
ců, prostor ve svislé nebo vodorovné 
poloze, volba či vyloučení manipulač-
ních prostředků atd.). 

 � Předem si rozmysli, jakým způsobem 
jej zvedneš, nemá-li madla nebo 
prohlubně pro ruce. Břemeno nejdříve 
nakloň, abys jej uchopil podhmatem. 

 � Při zvedání se snaž, aby vzdálenost 
mezi těžištěm břemene a těžištěm 
tvého těla byla co nejmenší, pokud je 
to možné, zaujmi takovou polohu, aby 
břemeno bylo mezi tvými chodidly.

Za správnou polohou pro zvedání 
břemene z podlahy označil Pukowski 
podřep (kdy pohyb vzhůru obstaráva-
jí především stehenní svaly) s lehkým 
nakročením. „Podřep neboli hlubo-
ký dřep znamená i neohýbat páteř, být 
v takzvaném prknu, předkloněn zů-
stat pouze v kyčlích, uchopit břeme-
no co nejblíže k trupu a natáhnout jen 
v kolenou a kyčlích,“ zdůraznil.

Jak si neublížit?

 � Břemena nezvedáme z podlahy 
z předklonu, protože přitom vyřazu-
jeme z činnosti nejsilnější svalstvo 
nohou, a námaha je tak přenášena 
na poměrně slabé svaly břišní 
a bederní. Zvedání z předklonu se 
zakulacenými zády je nebezpečné 
zejména pro nerovnoměrné a zvý-
šené zatěžování meziobratlových 
plotének, které vede až k výhřezu, 
může vést k poškození vazů, blokádě 
páteře (situace se ještě zhorší, když 
při tom současně pootočíme trupem 

do strany, kdy dochází současně 
ke krutu páteře).

 � Zvedáme-li břemeno s napjatými 
dolními končetinami, pouhým 
předklonem trupu, dochází při 
takovém pohybu k výraznému 
přetěžování bederní páteře, pře-
devším v kří žobederním přechodu. 
Meziobratlová destička je nerov-
noměrně zatí žena, a tím je značně 
přetěžována. Nejvíce je destička 
zatěžována především na jejím 
předním okraji.

 � Břemena podlouhlých tvarů, zejména 
o větší hmotnosti, musí vždy zvedat 
dvě, případně i více osob.

 � Břemena bez úchopových prostřed-
ků (madla, otvory), která je nutno 
zvedat z podlahy, (počvy) se musí 
ukládat např. na hranoly, kuloky, 
k vytvoření lepších manipulačních 
podmínek.

 � Ujisti se, zda máš pro manipulaci 
na pracovišti dostatek prostoru.

 � Stísněný prostor, překážky, nerovná, 
kluzká, skloněná podlaha (počva) jsou 

častou příčinou naražení, sklouznutí, 
pádu osob či břemen.

 � Při ukládání a odebírání břemene si 
předem zajisti bezpečný přístup k mís-
tu manipulace a odstraň případné 
překážky.

 � Břemena válcovitého tvaru, jako jsou 
např. trubky, přenášej na rameni 
a zajisti jejich stabilní polohu.

 � Ověř si předem, zda na cestě nejsou 
nějaké překážky či jiné okolnosti, kte-
ré by mohly být např. příčinou zranění 
jiných osob.

 � Nepřenášej sám delší břemena, jako 
jsou potrubí, TH výztuž a podobně, 
tyto věci musí přenášet alespoň dvě 
osoby, přičemž je nutné zajistit, aby 
fyzická námaha byla rovnoměrně 
rozložena.

 � Přenášej jen tolik břemen, abys měl 
zajištěn výhled na cestě při chůzi 
a manipulaci.

 � Před manipulací s břemenem zkontro-
luj, zda povrch břemene není mastný 
nebo nemáš mastné rukavice.

Seznam se s břemenem a prostředím, zhodnoť veškerá možná rizika, přemýšlej, jakým způsobem s ním budeš manipulovat, a mysli na to, aby sis neublížil.
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Industriální fotograf: Krásné ženy 
a příroda tu budou stále, šachty ne!
HAVÍŘOV – Moravskoslezský kraj je do-
dnes neodmyslitelně spjatý s těžkým 
průmyslem. Památek na industriální 
éru, nemluvě o fungujících provozech 
samotných, však postupně ubývá. 
Více než 15 let je zachycuje fotograf, 
patriot a hornický nadšenec Michal 
Šíma, který v rozhovoru poodhalil 
svou práci i to, co ho k ní motivuje.

Jste odtud, máte spojení 
s průmyslem či šachtami?
Narodil jsem se v Ostravě, letos tomu 
bude v prosinci 35 let, a už jako ma-
lého kluka mě fascinovalo vše, co 
jsem ve svém rodném městě denně 
vídal, ať už těžní věže, vysoké pece, 
komíny nebo tovární haly. Na své 
město a zdejší kraj nedám dopustit 
a zajímám se o zdejší historii. Co se 
hornických kořenů týče, dědové fá-
rali na Dole Vítězný únor, později 
Ostrava, o rubání a o havířině mi jako 
malému často vyprávěli.

Z toho se rodila budoucí 
náklonnost k horníkům?
Horníky jsem odmalička obdivo-
val a měl k jejich práci respekt. A ne 
nadarmo. Vždyť práce těch chlapů 
na dole je fyzicky náročná a nebez-
pečná, někdy bohužel také zaplace-
ná životem, dělají ji hluboko v pod-
zemí v mimořádných podmínkách, 
v prachu, tmě a vysokých teplotách. 
Zkusil jsem si potěžkat stojku i hajc-
man, a před horníky smekám.

Nabízí se dotaz, zda jste už 
fáral do podzemí.
Ano, tohle přání se mi splnilo. Poprvé 
jsem sfáral na Dole Paskov na lokali-
tě Staříč, a to do hloubky 1 121 met-
rů. Cesta do podzemí mě neochvěj-
ně utvrdila v tom, že hornická práce 
si opravdu zaslouží uznání. Byl jsem 
z fárání zpočátku nervózní, ale po ná-
stupu do klece se moje obavy z ne-
známého proměnily rychle v nadše-
ní. Po vyfárání jsem si připadal jako 
pokřtěný. 

A jak si sedl fotograf 
s paskovskými havíři?
Právě díky nim mi Důl Paskov při-
rostl ze všech šachet k srdci nejvíce. 
Nejenže tato šachta byla fotogenic-
ká ze všech stran, ale právě zde jsem 
měl tu čest mnohokrát překročit práh 
a poznat nejenom lokalitu samotnou, 
ale především skvělou partu zdejších 
lidí. Každý mě přesvědčil o tom, že 
na šachtě jsou všichni jako jedna vel-
ká rodina. Tady jsem poznal, že hor-
níci jsou skutečně srdcaři a chlapi 
na svém místě, a začal jsem díky nim 
k hornickému povolání vzhlížet s ješ-
tě větším obdivem a respektem. Je 
pro mě pocta, že mě Paskováci přija-
li mezi sebe, a vděčím jim za hodně. 
Spoustu mě toho o hornictví naučili, 
podporovali mě a umožnili mi na ša-
chtě fotit v podstatě kdekoliv. 

Jak jste na tom 
s fotografováním vůbec?
Fotografii jako takové se věnuji 
od svých 13 let, na střední škole jsem 
ji studoval jako učební obor a dnes 
je nejen mým koníčkem, ale i prací. 
Fotografování těžkého průmyslu se 
věnuji od roku 2008, původně jsem 
dokumentoval jen Ostravu a nejbliž-
ší okolí, v roce 2020 se mé pole pů-
sobnosti rozšířilo i na Karvinsko. 
Od roku 2015 jsou mé snímky sou-
částí stálé expozice Historie psaná 
uhlím v Havířově, kam jsem také při-
spěl řadou exponátů z vlastních sbí-
rek. Moji tvorbu jsem dále zúročil 
v letech 2023 a 2024, kdy jsem pro 
zaměstnance Dolu Paskov vydal ná-
stěnné kalendáře.

Objevujete se na přednáškách, 
o čem bývají?
Letos v březnu jsem v havířovské ex-
pozici absolvoval svou třetí v pořadí. 

Stejně jako ostatní byla koncipovaná 
tak, aby nešlo vyloženě jen o prezen-
taci mé fotografické tvorby, ale aby se 
účastníci dozvěděli i zajímavosti nebo 
podstatná fakta o vyfocených místech 
a technologiích, případně i něco z his-
torie. Přednáška se vždy setkala s po-
zitivními ohlasy. Kromě toho se sna-
žím podílet na propagaci hornictví 
v rámci různých akcí.

Jak tedy vnímáte naše 
průmyslové dědictví?
Přál bych si, abychom industriální 
dědictví přestali vnímat jako něco, 
za co bychom se měli stydět a čeho 
bychom se měli zbavovat. Má totiž 
svou nepopiratelnou hodnotu pře-

devším proto, že je významnou sou-
částí zdejší historie a že ke zdejší-
mu kraji neodmyslitelně patří. Proto 
bych chtěl, abychom se naopak sna-
žili brát zdejší průmyslové stav-
by jako unikáty, které nás odlišu-
jí od ostatních českých měst, a aby-
chom stavěli na jejich potenciálu. 
Že se nám něco nelíbí nebo že to do-
sloužilo, totiž ještě neznamená, že to 
nemá hodnotu!

Zmínil jste sběratelství, i tomu 
se věnujete? 
Jsem sběratelem předmětů spjatých 
s hornictvím Ostravsko-karvinského 
revíru, ať to jsou lampy, kahany, se-
bezáchranné přístroje, mapy, znám-
ky, cedule, vlaječky, medaile… V mé 
knihovně pak nesmí chybět publika-
ce o hornictví, o důlní dopravě nebo 
o báňském záchranářství. 

Závěrem, co na vaše zaměření 
říká veřejnost?
Občas se mě lidé ptají, proč fotím 
zrovna šachty a obecně těžký prů-
mysl, ne třeba krajinky nebo akty. 
Na to odpovídám, že příroda a krás-
né ženy tu přece budou pořád, ale tře-
ba právě hornictví mizí v posledních 
letech tak rychle, že zůstane zvěčně-
no jen na těch fotkách. Konec doby 
uhelné se bohužel nezadržitelně blíží. 
Fotografie je jediný způsob, jak lze za-
stavit čas, a v případě hornictví to pla-
tí dvojnásob!Šachťáková tradice na „báňské“ trvá

OSTRAVA – Na 60 studentů Vysoké školy 
báňské – Technické univerzity Ostrava 
se každý rok prostřídá na šachťácích 
vedených hornickými nadšenci, které 
mají za cíl připravit smrduté fuxy a fuxie 
na skok přes kůži. Vstup do havířského 
cechu jich ovšem absolvuje jen okolo 
10, jak říká Patrik Veselský zastávající 
roli PiPo, tedy pivní policie.

„Tahle tradice na univerzitě stále 
trvá, šachťáky teď děláme v noře Frisco 
na 7. obvodě v Ostravě-Porubě. Na ten 
první přišla spousta lidí včetně mnoha 
zahraničních studentů,  ale pro ty to 

moc není, protože ceremoniál je veden 
v češtině a je pro ně složitý,“ popisuje 
Veselský. Letošní slavný Skok přes kůži se 
připravuje na konec dubna do Trutnova.

PiPo také připouští jisté přemlouvání 
studentů, aby projevili zájem o hornické 
obyčeje. „Na šachťáky vedené momen-
tálně Slavným vysokým a neomylným 
Prezidiem Petrem Miervou alias Červem 
nám chodí hlavně ti z Hornicko-
geologické fakulty, občas někdo ze 
strojárny a  bezpečnostního inženýrství. 
Organizovaná zábava ale není pro 
každého,“ dodává.

Zaniklá Ostrava. Nová kniha 
ji mapuje v sedmi kapitolách
OSTRAVA – Do časů, 
kdy patřila moravsko-
slezská metropole 
horníkům a hutníkům, 
zavede čtenáře nová 
publikace Zaniklá 
Ostrava. Autorem je 
historik a průvodce 
Petr „Lexa“ Přendík, 
jenž v ní přibližuje 
sedm lokalit, které 
ještě ve druhé polo-
vině minulého století 
vypadaly zcela jinak než nyní.

„Kniha je nostalgickým klíčem 
k tajemstvím mnoha zákoutí Ostravy, 
o nichž možná tušíte, ale nikdy jste 
je neviděli přímo. Díky srovnávacím 
fotografiím tak čtenář zjistí, že na místě 
bývalého letiště dnes stojí sídliště, mís-
to starých laub vyrostla nová zástavba, 
namísto hlavní synagogy byla posta-
vena část obchodního domu a parcela 
po Německém domě je dodnes prázd-
ná,“ popisuje Přendík.

Ten už skoro dva roky měsíc co 
měsíc představuje jedno z témat zdejší 
historie pomocí svých foto přednášek 

v jednosálovém 
Kině Luna v Zábřehu 
(mimochodem, 
posledním svého 
druhu fungujícím dnes 
v Ostravě). Za sebou 
má 19 představení 
a na tom 20. shrnul 
ve středu 19. března 
celou sérii předsta-
vením díla Zaniklá 
Ostrava.

Nová publikace je 
rozdělena do 7 kapitol a pomocí textů 
a historických i současných fotografií 
odkazuje na místa, kde kdysi stály 
synagogy, barokní kaple sv. Lukáše 
či Německý dům, zabývá se historii 
ostravských hradů, tvrzí, zámků a pod-
nikatelských vil, napůl zaniklé lokální 
trati mezi Svinovem a Porubou či dávno 
zmizelé letiště v Hrabůvce. „Třešničkou 
je také procházka Velkou ulicí, kde kdysi 
stál fenomén staré Ostravy, takzvané 
lauby. Tam se odehrály významné udá-
losti a stály tam podniky, v nichž bujely 
neřesti," uvádí Přendík.

Mezinárodní svátek žen slavili i krojovaní havíři
HAVÍŘOV – Březnové setkání Klubu 
krojovaných horníků (KKH) František 
v prostorách Expozice hornických tra-
dic v Haví řově se plně věnovalo tradič-
ním oslavám svátku MDŽ.  Oprávněně, 
jak upozornil za aktivní seniory z revíru 
Vilém Uher, protože právě dámy už 
začínají mít v tomto spolku pomalu 
a jistě početní převahu!

„V úvodu setkání předseda KKH 
František Rostislav Grim ocenil 
přínos ženské složky při hornických 
akcích konaných v hornickém regionu 
uplynulém období. A jako poděkování 
za celoroční klubovou činnost předal 
každé z členek  růži a hedvábný šátek. 

A oslavy mohly začít: Chlapi zajišťo-
vali plně obsluhu našich oslavenkyň 
a přinášeli řadu dobrot od jednohubek 
až po moučníky. Všechno samozřejmě 
domácí výroby,“ popsal Uher.

Jemná reprodukovaná hudba podle 
něj podbarvovala debaty o  úspěš-
ných akcích „krojovaných“ z Františka, 
kteří nejen vzorně reprezentují obec 
Horní Suchá, město Haví řov či Nadaci 
OKD, ale zejména oživují a udržují 
hornické zvyky a tradice. „Popřáli 
jsme všem ženám, nejen členkám 
KKH František, k jejich svátku mnoho 
zdraví, krásy, lásky, sil a pohody,“ 
vzkázal Uher.

Ostravský industriální fotograf.
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Něco z tvorby Michala Šímy.

Michal Šíma na své přednášce.

Šachťáková tradice na „báňské“ přetrvává. I letos probíhá příprava na Skok přes kůži.

Dárek pro dámy z KKH František.
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Mezinárodní den žen v Havířově.
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Beseda o proměnách

Dalším hostem na besedě pro veřejnost v havířovské expozici bude v úterý 29. 
dubna Vítězslav Urbanec, právník ve státní správě, pedagog, autor prací v oblasti 
horního práva i právních dějin a básník. Hovořit bude od 17 hodin o proměnách 
hornického kraje, přednášku o historii revíru doplní  autorským čtením.
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Nadace OKD vybrala projekty, které letos podpoří
KARVINÁ – Nadace OKD letos v progra-
mech Pro region a Srdcovka podpoří 
celkem 139 neziskových projektů 
v Moravskoslezském kraji částkou 
9 358 000 korun. Mezi subjekty, jež 
získaly její grant, jsou mj. dechový 
orchestr Májovák, Iniciativa Dokořán, 
Mobilní hospic Ondrášek, obce Doubrava 
a Stonava či město Karviná. Podporu 
obdrží  i Spolek svatá Barbora na pod-
poru hornických sirotků či hornické kluby 
a kroužky krojovaných horníků na činnost 
v oblasti zachovávání hornických tradic. 

„Nadace OKD každoročně podpoří 
desítky krásných a kvalitních nezisko-
vých projektů, které zlepšují život a při-
nášejí radost lidem v našem regionu, 
ale také udržují hornické tradice, pro 
náš kraj tolik typické,“ říká Jiří Bubík, 
předseda správní rady Nadace OKD 
a finanční ředitel OKD.

V programu Pro region, jehož 
prostřednictvím podporuje těžařská 
nadace spolky, školy, sportovní kluby, 
knihovny, obce, města a neziskové 
organizace v oblastech kultury, soci-
álních služeb a volnočasových aktivit 
pro všechny generace, bylo přijato 128 
žádostí, z nichž grant poté získalo 91. 
Podpora  zamíří například na letošní 
koncertní činnost Symfonického de-
chového orchestru Májovák, Stonavské 
dožínky, rockový festival Dolański Gróm 
nebo Mobilnímu hospici Ondrášek 
na péči o nevyléčitelně nemocné.

„Projekt Doma až do konce, 
který získal nadační grant, umožňuje 

nevyléčitelným dětem i dospělým 
strávit poslední období jejich života 
důstojně a doma v kruhu jejich blízkých. 
Pomáhá také osobám pečujícím 
o svého blízkého, zajišťuje nepřetržitou 
odbornou domácí zdravotní péči, pod-
poru sociálních pracovníků, psychologů 
i duchovního,“  vysvětluje Bronislava 
Husovská, ředitelka Ondrášku.

Minigrantový program Srdcovka, 
v němž bylo přijato a získalo podporu 
39 žádostí, byl jako obvykle určen pro 
zaměstnance dárců Nadace OKD. Ti mohli 
obdržet příspěvek na činnost organizace, 
s níž ve svém volném čase spolupracují, 
a stát se tak patronem vítězného projektu. 

„Tentokrát byly mezi projekty přihlá-
šenými srdcaři, jak patronům říkáme, 
zejména víkendové pobyty, soustředění, 
tábory, soutěže i nákup vybavení či 
zvelebování kluboven a zázemí. Nadační 
grant získal například Horolezecký 
oddíl Tatran Havířov, Vodní záchranná 

služba ČČK nebo Myslivecký spolek 
Václavovice,“ prozrazuje ředitelka 
Nadace OKD Monika Němcová.

Z grantu Nadace OKD se může těšit 
tradičně také spolek Svatá Barbora, 
který podporuje děti, jimž zahynul rodič 
na následky pracovního úrazu v hornic-
tví. Poskytuje jim finance na studium, 
zájmovou činnost, rozvoj jejich talentu 
i ozdravné pobyty. V oblasti udržová-
ní hornických tradic obdrží nadační 
podporu 7 projektů hornických klubů 
a spolků, mezi nimiž jsou například  
Kroužek krojovaných horníků Barbora, 
Klub přátel hornického muzea v Ostravě 
nebo Hornický spolek Rozkvět.

Prostřednictvím těžařské nadace po-
máhá společnost OKD coby její zřizovatel 
uskutečňovat veřejně prospěšné záměry 
v našem kraji. Od svého založení v roce 
2008  už Nadace OKD podpořila 3 364 
projektů částkou převyšující 437 milionů 
korun.

Přehled organizací a projektů podpořených v roce 2025

Lodičky začínají sezonu, první je Strašidelný park

KARVINÁ – Volnočasový areál Lodičky 
v parku Boženy Němcové, fungující 
za podpory Nadace OKD, oznamuje 
start letošní sezony. První akcí bude 
v neděli 11. dubna ve spolupráci se 
Střediskem volného času Juventus 
oblíbený Strašidelný park.

„O pár dní později, 26. dubna, startuje 
úspěšný projekt nazvaný Akustika, kde 
lidé společně zpívají za doprovodu kytar. 
A dále se 30. dubna budou na Lodičkách 
také pálit čarodějnice. Připravujeme 
pro vás i vaše nejmenší bohatý program 
plný her. Kostýmy jsou vítané. Bude 
i táborák, u něhož si můžete opéct párky 
a zazpívat pár písní,“ komentuje první 
letošní události Lukáš Heczko, předseda 
Iniciativy Dokořán, která stále oblíbeněj-
ší karvinský areál provozuje.

Prozatím je tady, v závislosti na poča-
sí, otevřen pro návštěvníky bufet s ob-
čerstvením. První přípravné práce jsou 
ale v plném proudu, stan pro pořádání 
akcí stojí a brzy začne i stavba pódia.

Na něm se v sobotu 10. května 
na festiválku KAVIJARO III, který je osla-
vou jara, představí lokální muzikanti. 
„Letos jaro přivítáme metalem, rap me-
talem, trashem, punkem, ska-punkem, 
jednoduše rock’n’rollem, no bude to 
velké jak cyp!“ zvou organizátoři, s tím 
že se sem po 8 letech vrátí na scénu 
kapela Sakumprásk. Po ukončení živé 
části programu vždy zaplaví Lodičky 
největší 90́ s disco hity mixnuté 
s tím nejlepším, co světu dal metal. 
Podrobnosti jsou i na nových stránkách 
www.lodickydokoran.cz.

Lodičky loni slušně zaplnil i Karvinský Woodstock.
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Srdcovka, díky migrantu vyrazili na výlet Junáci.
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Pro region
Název organizace Název projektu
TAEKWONDO W.T.F. Havířov z.s. Soustředění chata DUKLA v Čeladné pro 

sportovce děti a mládež
ADAM - autistické děti a my, z.s. ADAMův tábor pro autistické děti
Městský fotbalový klub Karviná, z.s. Podpora mladých fotbalistů 2025
ONKO - Naděje, spolek onkologických pacientů 
Karviná

Slatinice 2025

FK Gascontrol Havířov, z.s. Fotbalový kemp pro mládež v roce 2025
Sportovní krasobruslařský klub Karviná, z. s. Letní soustředění Karviná 2025
Symfonický dechový orchestr Májovák Karviná, 
z. s.

Koncertní činnost Májováku v roce 2025

Sdružení SOS dětských vesniček SOS Kormidlo sociální rehabilitace
Obec Stonava Cesta stonavských žáků na ozdravný pobyt.
SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů 
Karviná-Hranice

Mikulášské uzlování 2025

TJ Jäkl Karviná, z.s. Atletika pro radost 2025. Prevence zranění.
Město Paskov Dětský folklorfest 2025 v Paskově
UNIE ROSKA-reg.org. ROSKA Frýdek-Místek,z.p.s. ROSKA obohacuje život s roztroušenou 

sklerózou
Horolezecký oddíl Tatran Havířov, z.s. Útěk v řetězech - 16.ročník
Black Forest Bikers Bike & School, z.s. Nákup Mini dumperu pro budování a údržbu 

Trailů v Čerňáku - Karviná
Black Forest Bikers Bike & School, z.s. FAREJ DO LESA NA KOLO - VEŘEJNÝ ENDURO 

ZÁVOD
Tělocvičná jednota Sokol Karviná SPOLEČNÁ CESTA
SPMP ČR pobočný spolek Karviná Komplexní rehabilitační pobyt
Místní skupina Polského kulturně-osvětového 
svazu Karviná - Fryštát, pobočný spolek

DOLAŃSKI GRÓM 2025

Tělovýchovná jednota Slezan Frýdek-Místek, z.s. Hornická desítka
Iniciativa Dokořán, z.s. Lodičky Dokořán 2025
Velká náruč, z.s. Volnočasové  a vzdělávací aktivity pro děti ze 

sociálně slabých rodin (Horní Suchá a okolí)
Mobilní hospic Ondrášek, o.p.s. Doma až do konce 2025
Andělé Stromu života p. s. Mobilní hospic Strom života - kontaktní 

a výjezdní místo Havířov
Naše Montessa, z.s. Ze zahrady k farmě
GALAXIE CENTRUM POMOCI z.ú. Relaxace GALAXIE v Hukvaldech II
APROPO z. s. Osobní asistence = svoboda života 

s handicapem
Taneční soubor PS Dance, z.s. PS DANCE: Srdce v rytmu tance
Spolek KALA HAVÍŘOV, z.s. Příprava mažoretek KALA na soutěžní sezónu 

2025
Family for kids, z.s. S Awanou to žije!
Draculino Karviná z. s. Kroužek pro děti - podpora nízkopříjmových 

a sociálně slabých rodin
Benjamín Orlová, z. s. Minifestival SAM, 26. ročník
Středisko volného času JUVENTUS, Karviná, 
příspěvková organizace

S kamarády do přírody ...

Středisko volného času JUVENTUS, Karviná, 
příspěvková organizace

Letní výjezdové tábory 2025

Středisko volného času JUVENTUS, Karviná, 
příspěvková organizace

Příprava a realizace výchovných koncertů pro 
žáky ZŠ okresu Karviná

Statutární město Karviná Karviná lyžuje 2025/2026
Statutární město Karviná Země česká - domov můj
Městský dům kultury Karviná, příspěvková 
organizace

Advent v Karviné 2025

Městský dům kultury Karviná, příspěvková 
organizace

Kultura pro radost

Regionální knihovna Karviná, příspěvková 
organizace

Od kašny k mostu

HCB Karviná, z.s. Karvina CUP 2025
HCB Karviná, z.s. Vysokovýkonný laser pro využití sportovců 

v rehabilitaci, fyzioterapii, sportovní medicíně 
a ortopedii.

Dragon Club Karviná, z.s. Vydolujme ze sebe to nejlepší!
Oblastní spolek Českého červeného kříže Karviná Street medicine a zázemí pro osoby bez 

domova
Horolezecký oddíl Beskyd Karviná,z.s. Sportovní soustředění mládeže ve Vysokých 

Tatrách 2025
MICHELLE Karviná z.s. Soustředění mažoretek v Beskydech
TJ Baník Karviná, z.s. MČR v boxu kadetů a školní mládež
Klub modelářů Karviná, z.s. Zachování historie důlní dráhy

Pro region
1.FBC Karviná, z.s. Rok sportovních zážitků mladých florbalistů
Klub rodičů a přátel Základní umělecké školy 
Bedřicha Smetany v Karviné

Století talentů...a jedeme dál!

Dobrodiní o.p.s. Adaptačně odlehčovací pobyty pro děti a mlá-
dež s poruchami autistického spektra

Městské kulturní středisko Havířov Havířovský den pro děti i dospělé
Městské kulturní středisko Havířov Den - historie pro všechny
SPMP ČR pobočný spolek Haviřov Týdenní ozdravný a edukační pobyt  pro osoby 

s mentálním postižením a jejich pečujících.
Rugby Club Havířov, zapsaný spolek Soustředění a příprava mládežnických družstev
Kraso klub Havířov z.s. Kraso na horách
Torpedo Havířov, z. s. Soustředění dětí v Horní Lomné
Střední průmyslová škola elektrotechnická. 
Havířov, p.o.

Havířovský Majáles 2025

Cimbálová muzika JAGÁR, z.s. VI. Folklorní (Ne)Fest
Handicap Sport Club Moravia z. s. Podpora reprezentantů ČR z klubu HSC Moravia 

v paralympijském sportu boccia při zahranič-
ních a mezinárodních turnajích a reprezentač-
ních soustředění v roce 2025

Handicap Sport Club Moravia z. s. Soustředění a tréninková příprava boccistů 
z HSC Moravia, z. s.

Základní škola Orlová - Poruba Jarní 400 okres 
Karviná

Smyslohraní má smysl

Základní škola Orlová - Poruba Jarní 400 okres 
Karviná

Spolu za zážitky

Dům kultury města Orlové, příspěvková organizace ORLOVÁ na FEST 2025 - VÍNOHRANÍ
Dům dětí a mládeže, Orlová, příspěvková 
organizace

Rozpohybujme děti v Bejbáčku a přinesme  jim 
radost a zdraví

Dům kultury města Orlové, příspěvková organizace ADVENT 2025 v Orlové
Město Orlová Příměstský tábor pro seniory v Orlové 2025
Sociální služby města Orlová, příspěvková 
organizace

Orlovské MÚZY

Městský sportovní klub Orlová, příspěvková 
organizace

BIG SHOW Sportovních školek 2025

Mateřská škola Orlová - Lutyně K.Dvořáčka 1228 
okres Karviná, příspěvková organizace

Keramické čarování

BK SNAKES ORLOVÁ, pobočný spolek Basketbal v Orlové 2025
Judo club Orlová z.s. SAKURA CAMP 2025
Orlová na furt, z.s. PoHo den Orlová 2025
Dům seniorů „Pohoda“, o.p.s. Cesta časem s Tatrou
Obec Stonava Stonavské dožínky
Obec Stonava Stonavský odpust
Obec Horní Suchá Den obce Horní Suchá 2025
Obec Horní Suchá Fedrování s folklorem 2025
Florbalový klub Horní Suchá z.s. Florbalový kemp
Obec Doubrava Doubrava spolu 2025 - podpora kulturního 

života v obci
Obec Doubrava Mezi generacemi 2025
Město Petřvald Pasování prvňáčků na čtenáře
Město Petřvald Zažij knihovnu jinak!
Obec Sviadnov Parkurové hřiště ve Sviadnově
Basketpoint Frýdek-Místek z.s. Basketpoint - sportování dětí a mládeže 2025
spolek Horský klub Frýdek-Místek Blatiny 2025
Podané ruce, z. s. Srdce psí terapie
Podané ruce - osobní asistence Asistence na dosah
Slezská církev evangelická a.v. v Albrechticích V KOSTELE NA KOPCI NENÍ NUDA druhý ročník 

2025
Junák - český skaut, středisko P. Bezruče Frýdek-
Místek, z. s.

Venkovní klubovna pro skauty ve Sviadnově

Charita Bohumín Cestování seniorů pomocí virtuální reality

Srdcovka
Název organizace Název projektu
Dechový orchestr Ostrava, spolek Mladí dechového orchestru Ostrava 2025
ADAM - autistické děti a my, z.s. Terapeutické aktivity pro děti s autismem
Střední škola, Základní škola a Mateřská škola, 
Karviná, příspěvková organizace

11. karvinská ABILYMPIÁDA pro děti a mládež 
s postižením

Vodní záchranná služba ČČK Ostrava, pobočný 
spolek

22. ročník X-RUNTO TRIATHLON BRUŠPERK

Horolezecký oddíl Beskyd Karviná,z.s. Horolezecké soustředění Český Kras-Srbsko 
2025

Shotokan Karate Frýdek-Místek, z.s. Výuka sportovní a tradiční formy karate ve stylu 
Shotokan podle SKIF

Srdcovka
SPMP ČR pobočný spolek Haviřov Víkendový rehabilitační pobyt pro mentálně 

hendikepované s rodičem/pečujícím/ - Bystřice 
pod Hostýnem

Klub stolního tenisu a plavání Karviná, z.s. Stolní tenis dětem a mládeži
Český kynologický svaz ZKO Havířov - Bludovice 
- 038

Technické zabezpečení areálu

Klub vojenské historie Ostrava, z. s. Pochod 4. kolony Olomouc-Slavkov, XX. ročník
„Sportovní krasobruslařský klub Karviná, z. s.“ Rozvoj fyzické zdatnosti mimo ledovou plochu
Český kynologický svaz ZKO Horní Suchá - 021 AGILITY HORNÍ SUCHÁ 2025
Voltiž Duha z.s. Kůň nám opravdu pomáhá..
Házená Paskov, z.s. Paskovské házenkářky jedou dobýt Slovinsko
Family for kids, z.s. Tábory s Awanou 2025
SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Horní Suchá Materiálové vybavení pro sportovní činnost dětí
Rugby Club Havířov, zapsaný spolek Nákup hracích dresů pro kategorii U14
Rugby Club Havířov, zapsaný spolek Sport do Mateřských školek,
Myslivecký spolek Václavovice u Frýdku-Místku, z.s. ZELENÁ KLUBOVNA - zázemí pro radost, přírodě 

na pomoc
Kraso klub Havířov z.s. Kraso pro zdraví: Podpora sportovních pomů-

cek pro mládež v Havířově
SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Karviná-Ráj Nové lavičky a stoly k celkové renovaci 

hasičské zahrady Sboru dobrovolných hasičů 
Karviná-Ráj

Judo club Orlová z.s. JUDO PRO DĚTI A MLÁDEŽ 2025
CK Orlík Orlová z.s. Závodní cyklistika je náš život
SPMP ČR pobočný spolek Karviná Víkend v Beskydech
Dobrodiní o.p.s. Adaptačně ozdravný pobyt pro děti a mládež 

s poruchami autistického spektra
ČTU - T.K. Kamarádi Opava, p.s. Smaragdový osud 2025
SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Třanovice Nejlepší čas znamená vítězství.
PASKOV SAURIANS z.s. SAURIANS 2025-Doplnění výbavy pro děti
Český kynologický svaz ZKO Karviná - Hranice - 016 Kynologické závody a obnova výcvikových 

překážek
Torpedo Havířov, z. s. Brankářská akademie
Junák - český skaut, středisko Kruh Frýdek-Místek, 
z. s.

Kurz psychického bezpečí - Animi

Tělocvičná jednota Sokol Karviná Minižačky a mladší žačky do hal
1.FBC Karviná, z.s. Zajištění florbalového turnaje pro MŠ
Horolezecký oddíl Tatran Havířov, z.s. Útěk v řetězech - 16.ročník
SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Petrovice 
- Závada

Mladí hasiči Petrovice - Závada 2025

Spolek rodičů a přátel školy při ZŠ a MŠ 
ve Václavovicích

Od kapky k řece

UNIE ROSKA-reg.org. ROSKA Frýdek-Místek,z.p.s. S roztroušenou sklerózou společenský a kultur-
ní život nekončí

Městský sportovní klub Orlová, příspěvková 
organizace

Střelnice pro hokejisty MSK Orlová

Městský sportovní klub Orlová, příspěvková 
organizace

Sportovní kempy s MSK  
a NOKD

Hornické tradice
Název organizace Název projektu
Koordinační výbor důchodců 
OS PHGN

Podpora činnosti důchodcovských organizací 
sdružených v Koordinačním výboru důchodců 
k udržování hornických tradic v roce 2025

Kroužek krojovaných horníků Barbora, z.s. Hornictví v Karviné
Klub přátel hornického muzea v Ostravě, z.s. Slavnostní setkání ke svátku Sv. Barbory 

2.12.2025
Klub přátel hornického muzea v Ostravě, z.s. 29. Setkání hornických měst a obcí ČR 6. - 8.6. 

2025 v Bílině
Spolek krojovaných horníků při obci Stonava Šíření a udržování hornického ducha a tradic 

nejen mezi horníky
Hornický spolek „Rozkvět“ Sedliště Prezentace spolku, hornické události, zvyky 

a tradice
Kroužek krojovaných horníků Gabriela, z.s. Je nám vlastní, hornických tradic udržování

Spolek svaté Barbory
Název organizace Název projektu
Spolek svatá Barbora Podpora vzdělávání a volnočasových aktivit pro 

děti Spolku svatá Barbora

Operativní fond
Název organizace Název projektu
ADRA, o.p.s. Adra projekty na Karvinsku 2025
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OSTRAVA

Bloody Fest
Nihilistic Attempt ( thrash/black z Uničova), 
Syridas (melodic death metal z Ostravy), 
Scabbard (thrash/death se Zlína), Planet 
Hell ( progressive death metal z Katowic), 
Panychida (heavy/black metal z Plzně), 
Hejtman (dirty rock'n'roll z Prahy), Dobytčí 
mor (grindcore z Frýdku-Místku) a Editor 
(metal/HC z Martina). To je sestava 
5. pokračování rodinného Bloody Festu 
propagujícího českomoravské, slovenské 
i polské metalové undergroundové kapely, 
který se uskuteční v sobotu 19. dubna 
od 16 hodin v klubu Barrák.

Lopni Beczku
Národní zemědělské muzeum bude 
v pátek 25. a sobotu 26. dubna patřit 
festivalu řemeslných minipivovarů Lopni 
Beczku – Ale Fest. Během dvoudenní 
přehlídky svrchně kvašených piv budou 
čepovat desítky druhů pivních speciálů 
zástupci toho nejlepšího na české pivní 
scéně.

KARVINÁ

Farej do lesa 4
Black Forest Bikers za podpory Nadace 
OKD připravil na úterý 1. dubna od 16 ho-
din pod heslem Farej do lesa na kolo ote-
vírání trailových cyklotratí v Čerňáku (tedy 
karvinském Černém lese), a to včetně nové 

části pojmenované Tankodrom s 690 met-
ry takzvaného flow/jump trailu! 

Imagine Dragons
V rámci cyklu Kino Centrum Ži(v)je bude 
v sobotu 29. března od 19:30 produkce 
koncertního videa prvního orchestrálního 
vystoupení americké pop-rockové kapely 
Imagine Dragons za doprovodu symfoni-
ků The LA Film Ochesrta pod názvem Live 
From the Hollywood Bowl.

Minecraft Film
Slavnostní předpremiéru s doprovodným 
programem pro děti i hravé dospělé, 
ale především všechny fanoušky jedné 
z nejznámějších a nejpopulárnějších 
počítačových her všech dob – Minecraft 
– připravilo kino Centrum, které ve středu 
2. března 2025 v předpremiéře pro-
mítne komediální dobrodružný snímek 
Minecraft Film. Doprovodný program 
začíná v 17, samotná projekce v 18 hodin.

Začátek sezony
Zámek Fryštát zve na sobotu 5. dubna 
na zahájení letošní sezony, které slibuje 
divadelní inscenaci s názvem Případ krás-
ného dragouna, v níž soubor Exulis uvede 
detektivní příběh zasazený do atmosféry 
prvorepublikového Brna. Každé představení 
potrvá asi 60 minut, odehraje se na 1. pro-
hlídkové trase, a to v časech 10:00, 11:00, 
13:00, 14:00, 15:00 a 16:00.

Kalendárium akcí 

PANORAMA

MFK má na kontě dvě výhry a stejný 
počet remíz, v dubnu hostí doma Slavii
KARVINÁ – Z těžké třízápasové ven-
kovní série dovezli fotbalisté MFK 
Karviná 5 bodů za výhru v Českých 
Budějovicích a 2 remízy – v Hradci 
Králové a v Praze na Dukle. Ještě 
předtím však dokázali před vlastními 
fandy porazit Slovácko.

Březen začali karvinští důležitou 
domácí výhrou nad Slováckem, vůbec 
první v nejvyšší soutěži, zvítězili 2:0 
po gólech Valla a Čavoše. „Jsem moc 
rád za konečný výsledek a také za to, ja-
kým způsobem mužstvo zápas odehrá-
lo,“ uvedl po utkání spokojený trenér 
Martin Hyský. Spokojenost vyjádřil 
kouč MFK i po utkání v Hradci králové, 
kde jeho svěřenci měli výborný vstup 
do utkání a po gólu Singhateha šli hned 
v úvodu do vedení. Jenže autor vedou-
cího gólu se o 20 minut později dopus-
til zbytečného, tvrdého faulu a byl vy-
loučen. Zbytek utkání tak hráli domácí 
v přesile. Karvinští však výborným vý-
konem dovolili Hradci pouze vyrovnat. 
„Mám rozporuplné pocity. Chtěli jsme 
před zápasem víc, ale po takovém prů-
běhu je pro nás bod moc důležitý – je to 
jako vítězství,“ řekl Martin Hyský.  

V dalších 2 venkovních zápasech 
už hlavní kouč fotbalové Karviné spo-
kojený s výkonem svých svěřenců ne-
byl, přesto z dohrávky na Dukle zís-
kali bod za bezbrankovou remízu 
a v Českých Budějovicích po hattric-
ku Filipa Vechety mohli oslavit výhru 

3:2. „Snad poprvé v sezóně jsem o po-
ločase v kabině musel být hodně zlý – 
takhle se v lize prezentovat, jako v prv-
ním poločase, nemůžeme. Za dru-
hý poločas chci celé mužstvo pochvá-
lit, ale vnímám, že jsme měli obrovské 
štěstí,“ uzavřel trenér MFK Karviná.

Po reprezentační přestávce, bě-
hem které chyběl kvůli povinnos-
tem v národním týmu do 20 let 
Alexandr Bužek, bude Karviná hos-
tit poslední březnovou neděli Mladou 
Boleslav. A v sobotu 12. dubna dora-
zí do Karviné již téměř jistý mistr – 
Slavia Praha. „Vstupenky na toto di-
vácky velmi atraktivní utkání pů-
jdou do prodeje za zvýhodněnou 
cenu hned zkraje dubna. Pro fanouš-
ky chystáme, stejně jako před ostatní-
mi domácí zápasy, atraktivní dopro-
vodný program. Stačí sledovat klu-
bové sociální sítě,“ uvedl a zároveň 
pozval všechny fanoušky prvoligo-
vé Karviné na stadion do Ráje mluvčí 
klubu Adam Januszek. 

Havířovský maraton změnil místo, 
poběží se na Šumbarku
HAVÍŘOV – Po 4 ročnících mění První ha-
vířovský maraton (PHM) místo konání! 
V neděli 30. března se nepoběží jako 
dříve „dole“ od Malé Jamajky a okolím 
meandrů říčky Lučiny, ale „nahoře“ mezi 
Šumbarkem a Petřvaldem na okruhové 
trati v Pežgovském lese.

„Maraton? 10 okruhů, 60 procent 
asfalt, 40 šotolina,“ popisuje ředitel 
závodu Petr Wala s upozorněním, že 
ne všichni si musí nutně troufnout 
na královských 42 kilometrů a 195 
metrů. V propozicích PHM pořádaného 
klubem regioRUN Havířov je i půlma-
raton a čtvrtmaraton (ten je zařazen 

do Moravskoslezského běžeckého 
poháru 2025).

Místem registrace (od 9:30), pře-
vlékárnou a místem vyhlášení vítězů 
bude hospůdka na Polesí v Šumbarské 
ulici 445. „Start je v 10 hodin dopole-
dne v ulici U Vodojemu, asi 300 metrů 
od prezentace,“ uvádí Wala. Na místo lze 
dojet autobusem číslo 403 od nádraží 
v Havířově na stanici Petřvald – vodárna.

„Ceny? Finanční i věcné pro první 3 
v kategoriích. Absolutní vítěz bez rozdílu 
věku a pohlaví s nejdelší uběhnutou 
vzdáleností získá dvoutisícový bonus,“ 
dodává organizátor.

Judisté z MSK chystají tradiční 
velikonoční turnaj a v létě tábor
KARVINÁ – Již 36. ročník Velikonočního turna-
je dětí proběhne v režii Moravskoslezského 
klubu (MSK) Judo Karviná v sobotu 12. 
dubna na tatami na obvyklém místě 
v tělocvičně ZŠ Prameny na „čtyřce“ v Ráji. 
Jak upozorňuje předseda oddílu Petr 
Rabas, může to být šance pro rodiče, kteří 
chtějí pro své potomky jak aktivitu, tak třeba 
prázdninové vyžití.

„Velikonoční turnaj je pro organizova-
né judisty. Je třeba se předem přihlásit 
a mít platnou evidenční kartu českého 
svazu nebo judo průkaz v případě účast-
níků z ciziny. Nejmenší kategorie, tedy 
Mláďata, potřebují půlroční přípravu,“ 
uvádí Rabas k soutěži, která je určena 
pro děti ročníků 2012 až 2018 a začne 
vážením v 8 hodin ráno. OKD pro judisty 

zařídila upomínkové předměty.
„Letní tábor, který tentokrát proběhne 

pod heslem Dokážu to!, už bude určen 
pro všechny děti ve věku od 6 do 17 let, 
dokonce se po dohodě s vedením mo-
hou účastnit i rodiče,“ říká bývalý horník-
-přípravář Rabas. MSK Judo Karviná 
zve v termínu od úterý 1. do čtvrtka 
10. července do Železné u Vrbna pod 
Pradědem v Jeseníkách. Program? Hry 
a soutěže o ceny, sportovní i veselá 
olympiáda, turistika, koupání, sportová-
ní atd. I tábor má u karvinských judistů 
více než 30letou tradici.

Zájemci o tábor mohou kontaktovat 
předsedu oddílu Rabase na emailu   
mskjudokarvina@seznam.cz nebo 
mobilu + 420 603 786 771.

Karviná ocenila top sportovce,  
uspěli i házenkáři za podpory OKD
KARVINÁ – Mezi sportovci oceněnými 
za své loňské výkony v Karviné byli há-
zenkáři Baníku, dosahující svých úspě-
chů s hlavním partnerem, společností 
OKD. Hornické město se ale mohlo po-
chlubit také dalšími medailisty a repre-
zentanty na evropské či světové úrovni, 
a to včetně dětí a mládežníků.

Karviná opět ocenila jedince, kolek-
tivy a trenéry, kteří za uplynulý rok do-
sáhli mimořádných úspěchů na poli 
sportovním, vybojovali cenné kovy 
nebo se úspěšně účastnili mezinárod-
ních závodů. Nezapomněla ani na začí-
nající talenty, hendikepované sportov-
ce a na osobnosti patřící do Síně slávy.

„Máme tady sportovce, kteří ne-
jenže dosahují výborných výsledků, 
ale i skvěle reprezentují naše město, 
ať už jsou to jednotlivci v individu-
álních disciplínách nebo kolektivní 
týmy, jako je házená, která je naší stá-
lou chloubou. Rád bych ovšem ocenil 
a vyzdvihl i práci těch, kteří na stu-
pínku vítězů nikdy nestojí, a přece 
jsou důležití. Jsou to trenéři, nejrůz-
nější vedoucí kroužků a oddílů, kte-
ří se podílejí na rozvoji volnočasové-
ho sportu ve městě, a také rodiče, kte-
ří své ratolesti ke sportování vedou 
a motivují,” vzkázal karvinský primá-
tor Jan Wolf.

„Z rozpočtu pravidelně vyhra-
zujeme finance na podporu sportu 
ve městě a také sportovních krouž-
ků na školách i školkách. Nadchnout 
děti už v mladém věku ke sportu a po-
hybu je velmi důležité. Dnešní doba 
pohybu příliš nepřeje, děti jsou zvyk-
lé trávit příliš mnoho času na mobi-
lech nebo tabletech. Začít s podporou 
sportu už na školách je proto zásadní 

věc. Tam mají děti také příležitost se 
s jednotlivými sporty seznámit a pak 
si třeba vyberou právě ten druh spor-
tu, který jim nejvíce vyhovuje,” dodal 
náměstek primátora Andrzej Bizoń.

Nejlepším sportovcem v Karviné 
za rok 2024 se stal házenkář a nejlep-
ší hráč Chance Extraligy 2023/2024 
Dominik Solák. Byl také součás-
tí HCB A týmu mužů házené, kte-
ří získali titul mistrů České repub-
liky, 1. místo v extralize mužů se-
zóny 2023/2024, dále byli finalis-
ty Českého poháru i čtvrtfinalisty 
Evropského poháru 2023/2024, a do-
movské město ho ocenilo v kategorii 
družstev. Těžaři podporovaný Baník 
měl ještě nejlepšího trenéra Michala 
Brůnu, který je zároveň koučem roku 
2023/2024 Chance Extraligy. 

Prestižní ocenění pro sportov-
ce za mimořádný výkon roku 2024 – 
Cenu primátora - převzal Karviňák 
hrající v dresu HC Oceláři Třinec, 
hokejista Daniel Kurovský.  Cenu 
fanoušků získal fotbalista Ondřej 

Drobek a do Síně slávy byl zapsán 
kulturista, několikanásobný mis-
tr Evropy Miroslav Jastrebski. Město 
pamatovalo i na ženy atletického od-
dílu TJ Jäkl Karviná, ty vloni vyhrá-
ly v družstvech II. ligu. „V dosavad-
ní historii AO TJ Jäkl Karviná se jed-
ná o historicky nejlepší umístění žen 
v soutěži, a jak jsme se dopátrali u pa-
mětníků, tak v historii karvinské at-
letiky se nikdy v ligové soutěži ženy 
neumístily tak vysoko,“ uvedla mluv-
čí karvinského magistrátu Monika 
Danková.

Pro zajímavost, mezi dospělý-
mi sportovci město ocenilo rov-
něž bývalého kombajnéra z rubání 
Dolu ČSM Františka Vlašice, judis-
tu, který jako člen smíšeného druž-
stva na Mistrovství Evropy veteránů 
v Sarajevu v Bosně a Hercegovině ob-
sadil 3. místo, na mistrovství světa ve-
teránů v Los Angeles v USA obsadil 9. 
místo a na mistrovství Slovenska ve-
teránů vybojoval stříbrnou medaili.

Karvinští házenkáři na oceňování nejlepších sportovců města.
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Vloni se startovalo od "kyvadla" v centru.
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MFK začal březen důležitou výhrou. 
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Karviná bude potřebovat v sobotu 12. dubna doma silnou podporu.


